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Každý človek má nejaký talent?
Jednoznačne. Všetci máme istý tempera-
ment, ktorý predurčuje, akým spôsobom do-
sahujeme najlepší výsledok. A všetci máme 
talent, ktorý keď rozvinieme, vieme ho do-
stať na majstrovskú úroveň. Zrazu robíme 
to, čo nás baví, nabíja nás to energiou. Vtedy 
máme odvahu skúšať nepoznané a prekra-
čovať svoje hranice. Bezpochyby každý ma-
jiteľ firmy chce zamestnávať ľudí, ktorí sú 
na tom správnom mieste, majú úprimný zá-
ujem na spoločnom výsledku, angažujú sa 
a prinášajú riešenia, nie problémy.

To určite áno. Ale ako zabezpečí,  
aby boli na správnom mieste?
Napríklad dynamika talentu, s ktorou pra-
cujem, je nástroj na budovanie tímu cez 
talent jeho členov. Výsledok je merateľný 
tržbami a ziskom. Dáva firmám návod na 
to, ako zjednotiť tím, nadviazať jeho fungo-
vanie na dlhodobý zámer spoločnosti, vy-
meniť ľudí na nevhodných pozíciách a do-
plniť tých, čo chýbajú. Ukazuje tiež, ako 
motivovať ľudí k tomu, aby sa správali vo 
firemnom prostredí podnikateľsky.

Môžeme hovoriť konkrétnejšie?
Dynamika talentu bola vyvinutá v Singa-
pure, je to diagnostický nástroj na odkry-
tie silných stránok jednotlivca v reálnom 
firemnom kontexte. Jednotlivcovi ponú-
ka psychometrický profil, ktorý je zladený 
nielen s jeho prirodzenými danosťami či 
talentom. Odzrkadľuje aj štádium rozvoja 
firmy, oddelení, projektov. Priamo každého 
zamestnanca spája s aktuálnymi výzvami, 
ktorým manažéri firmy čelia.

Sú dôležitejšie tímy či jednotlivci?
Otázka nestojí tak, že či je dôležitejší tím ale-
bo jednotlivec. Tím je taký silný ako jeho naj-
slabší článok. Jednotlivec je tímu platný len 
vtedy, ak má ako využiť svoj talent v pros- 
pech celku. Ak viete talent ľudí zhodnotiť na-
plno, ocitnú sa tí správni ľudia v správnom 
čase na správnom mieste. Manažéri získajú 
schopnosť pracovať s tímom, vhodne zaradiť 
jednotlivcov na projekty alebo riešenie úloh. 
Výsledky sa merajú úrovňou dôvery medzi 
členmi tímu, aj v rámci trhu. Ak si členovia 
tímu navzájom dôverujú a môžu sa spoľah-
núť na svoje odlišné schopnosti, každý člen 
tímu sa cíti docenený. A ak sa firma teší vy-
sokej dôvere, jej miesto na trhu je udržateľné. 

Aká je v tom vaša úloha?
Pracujem s jednotlivcami na tom, aby vede-
li lepšie uplatniť svoje danosti v tíme. S nimi 

aj s ich lídrami prestavujeme kompetencie, 
nastavujeme si zrkadlo výkonnosti. Pomá-
ham klientovi nasmerovať sa na cieľ a vytr-
vať. Tam, kde treba, koučujem individuálne,  
keďže najčastejšie nás blokuje naše podvedo-
mie a strachy. Egom riadené ambície nahrá-
dzame cieľmi, ktoré sú na prospech projektu 
a celého tímu. Všetko prepojíme s biznis cyk-
lom trhu či produktu. Nastavia sa a vyčíslia 
príležitosti, určia priority, stratégia. Všetko 
sa zleje do čísel. Klienti končia v každej fáze 
spolupráce s jasne definovanou stratégiou 
a prerozdelenou zodpovednosťou.

Inými slovami, premrhaný alebo 
potláčaný talent možno včas rozoznať.
Treba sa počúvať. Hlas srdca, nie hlas ega 
v našej hlave, ktoré poháňajú strachy a am-
bície. Byť sám sebou, nenahovárať si faloš-
né predstavy o sebe. Neveriť ľudom v oko-
lí, že nás poznajú lepšie, ako sa poznáme 
sami. Keď nahlas vyslovíte, po čom túžite, 
a podelíte sa o to s ľuďmi, posilňuje vás to. 
Vytrváte, aj keď je to náročné, a veríte si, le-
bo vidíte, ako veľmi vás to baví. Časom vás 
docenia. Aj keď nie v tejto firme, tak inde. 
Talent kričí do sveta. Je veľmi presvedčivý.

Aj zaplatiteľný?
Čím ste výraznejší, tým skôr si vás všimne 
niekto, kto uvidí hodnotu toho, čo robíte, 
a bude ochotný vám za to platiť. Predovšet-
kým si treba uvedomiť, že talent nepozná 
geografické hranice. Globálny pracovný 
trh je otvorený aj pre Slovákov. Pod talen-
tom si však netreba predstavovať iba ume-
lecké a športové schopnosti alebo mate-
matické nadanie. Talentom je napríklad aj 
ostražitosť, lebo viete, ako a kedy sa vyhnúť 
riziku. Alebo spájanie ľudí s príležitosťami. 
Vybaviť na počkanie nemožné kedykoľvek 
a s kýmkoľvek. Byť vynaliezavý v situácii, 
keď sa minuli všetky štandardné riešenia. 
Mať schopnosť efektívne narábať s časom 
či peniazmi. Sú to malé danosti, ktoré robia 
veľkého génia z každého z nás.

Neriskujú manažéri, že ak jednotlivci 
v ich tíme objavia svoje schopnosti 
a bude to vyžadovať zmeny, tak tento 
proces neprispeje k upevneniu, ale 
skôr k rozpadu tímu?

Talenty vo firmách

objavte 
svoj talent, 

uľaví sa vám
Viete, na čo máte talent, na akú prácu sa najlepšie hodíte? Odpoveď na túto otázku 
pomáha nájsť aj Andrea Vadkerti, ktorú väčšina z nás pozná z televíznych obrazoviek. 
Novú kariéru koučky začala v ďalekej cudzine, aby sa občas vrátila aj na Slovensko.

text: radovan žuffa   foto: archív a. vadkerti

všetci máme talent, ktorý keď roZvinieme, 
vieme ho dostať na majstrovskú úroveň. 
a ZraZu nás práca nabíja energiou
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Argumentujú firmy, že na hľadanie 
talentov nemajú peniaze?
Zamestnanci nie sú náklad, ale investícia. 
Do ceny človeka by ste mali zarátať aj časť 
určenú na rozvoj. Mnohonásobne sa vám 
to vráti na tržbách. Nesprávny človek na 
nesprávnom mieste za neadekvátne hod-
notenie je hrozbou každého projektu.

Kam to môže viesť, ak budú firmy 
správne načúvať?
V Singapure vidím, že kvalitné vzdelanie bu-
de čoraz ľahšie dostupné, a teda pri zamestná-
vaní menej podstatné. To, za čo budú majite-
lia firiem ochotní platiť, je znalosť trhu, pros-
tredia a charakter človeka. Najmä to posledné 
je na nezaplatenie. Ako raz povedal Steven 
Covey – kompetencie sa doučíš, ale charakter 
sa nadobudnúť nedá. Buď má človek hodnoty 
a žije podľa nich, alebo ich nemá.

Ako ste sa dostali k objavovaniu 
talentov?
Program má svoje začiatky v Singapure, 
kde momentálne pôsobím. Narazila som 

naň však ešte v Londýne pri vlastnom  
koučingu. Už počas novinárskej kariéry 
ma bavilo robiť rozhovory s ľuďmi, ktorí 
dokázali niečo mimoriadne alebo sa pre-
sadili v tvrdej konkurencii v zahraničí. 
Formulka úspechu mala u všetkých rov-
naký základ. Objavený talent treba pes-
tovať a nevzdávať sa. Robiť a vytrvať. Ni-
kdy som nedoštudovala žurnalistiku, 
mám diplomy z medzinárodných finan-
cií a manažmentu. Už počas televíznej 
kariéry som podnikala. Dorobila som si 
medzinárodne licencie v oblasti neuro-
behaviorálneho koučingu aj leadershi-
pu. Nesmierne ma to baví. Som nadšenec  
neurovied. Hľadala som spôsob, ako skĺ-
biť rozhovory s koučingom a budovaním 
biznisu. Podarilo sa. Život v zahraničí je 
pre mňa požehnaním.

Teda svoje schopnosti poznáte.
Vynaliezavosť, kritické videnie spojené 
s bádaním. Schopnosť ísť do podstaty veci 
a pochopiť, ako funguje. A azda aj vytrva-
losť a náročnosť.

K zmenám dochádza vždy. Ľudia po diag-
nostike často pochopia, že môžu priná-
šať najväčšiu hodnotu tímu práve vtedy, 
keď sa sústredia na to, v čom sú najlepší. 
Často sa prerozdelia úlohy v tíme, dokon-
ca sa mi už niekoľkokrát stalo, že sa aj čle-
novia predstavenstva posunuli na iné po-
zície. Ľudia sa navzájom pochopia, odľah-
ne im, lebo netrávia toľko času výkonom, 
ktorý niekto iný zvládne rád a jednoduch-
šie. Človek sám vie ľahko posúdiť, čo ho 
baví v práci najviac a nedelegoval by to za 
žiadnu cenu.

Čo je najväčší problém dneška?
Existuje veľa činností, ktoré sme sa nauči-
li robiť. Dokonca tak dobre, že ak sme dl-
ho v rovnakej pozícii, už ani nevieme, či to 
máme len dobre naučené, alebo na to má-
me talent. Paradoxne to, čo nám ide naj-
ľahšie, si najmenej všímame a najmenej 
ceníme. Na Slovensku ešte často počujem, 
že úspech si treba odmakať. Nie celkom 
s tým súhlasím. Vytrvať a mať disciplínu, 
to áno. Ale ak musíte niečo nasilu pretlá-
čať, je to znak toho, že idete cestou odporu. 
Ja som za cestu najmenšieho odporu, ako 
keď ste v prúde a veci zapadnú do seba ako 
nikdy predtým.

Majú dnes mladí ľudia dostatočnú 
motiváciu? Ako ich vôbec k niečomu 
inšpirovať?
Ak máte v niečom pasiu, motivovať vás ne-
treba. Motivácia je proces smerujúci zvnút-
ra von. Funguje to prirodzene. Ak máte 
zodpovedané, prečo to robíte, tak do práce 
nosíte aj srdce, nielen hlavu. Zamestnanec 
motivovaný bonusmi je doména starého 
modelu. Vyššie pozície, teda manažéri, sa 
už dnes nedajú motivovať iba peniazmi. Ak 
ľudia niečomu veria, v práci vám nechajú 
kus seba aj bez odmien.

To sa podobá na startupistov.
Presne preto vedeli garážové firmy prera-
ziť ľahšie v informačných technológiách 
a inováciách ako veľké korporácie. Ak ne-
máte záujem o nič, len o svoj plat a pozíciu, 
nemáte motív prekračovať svoje hranice. 
Veľa ľudí prežíva v zóne komfortu. Podstu-
povať riziká, objavovať, zlyhávať a predsa 
to opakovane skúšať nie je každému vlast-
né. Máme dnes veľa manažérov, ale málo 
lídrov. Dokonca sa mi zdá, že už aj mladým 
ľudom chýba dravosť, prestávajú byť zve-
daví a hladní po úspechu. Často vidím mla-
dých manažérov, že sú viac zaviazaní svo-
jej hypotéke ako túžbe niečo svetu ukázať.

Čo sa stane, keď človek objaví svoj 
naozajstný talent?
Dôjde k mentálnej úľave. Konečne sa už 
nemusíte tak veľmi snažiť, aby ste nako-
niec frustrovane zistili, že ste sa síce na-
učili robiť niečo dobre, ale je to priemer-
né. Ak mám na niečo talent, mal by som 
tomu venovať čo najviac času. Ak to uro-
bím, dostanem sa na majstrovskú úroveň 
ľahšie a rýchlejšie ako ostatní. Nebudem 
sa porovnávať. Lebo ma jednoducho baví 
to, čo robím. Duša, srdce a hlava sa spo-
ja. Vo firme je to podobné. Ak robíte prá-
cu, kde viete uplatniť to, na čo máte na-
danie, tak je to pasia. Cez nástroj, ktorý 
používam, sa už po prvom kole profilova-
nia ukáže, kto je v štruktúre na správnom 
a kto na nesprávnom mieste. Zistíte, kto 
sa hodí na tímového lídra. Pochopíte, čo 
radšej delegovať na kolegov.  Mali sme tí-
my, ktoré takto vrátili do zisku oddelenie 
predtým odkázané na zánik. 

Aké máte skúsenosti s vedením 
slovenských firiem?
Pracujem s firmami, ktoré sú progresívne 
a pochopili, že výkonnosť je výsledok snahy 
ľudí a nielen index v tabuľke. Slovenskí ma-
nažéri sú hladní po znalostiach. Robia biz-
nis, väčšina nemá čas manažérsky sa vzde-
lávať v zahraničí. Majú otvorenú myseľ, skú-
šajú leadership modely za pochodu. Sú veľmi 
praktickí a to je pre konzultanta a kouča po-
žehnanie. Ak robíte veci po starom, nové vý-
sledky sa nedostavia. Ak chcete skúšať a me-
niť, generujete odlišné výsledky. Realita je 
vaším lakmusovým papierikom správnosti 
uvažovania. Spolupracujem aj s headhunter-
mi, ktorí ma žiadajú o presnejšie diagnostiky 
topmanažérov. Dnes už chcú firmy najať člo-
veka nielen s profesijným renomé, ale aj vhod-
ným charakterom. Dynamiku talentu sme za-
viedli do bánk, sféry IT, technológií, produk-
cie, dokonca aj do tretieho sektora. Ani jeden 
program spolupráce sa nepodobá na druhý, 
všetky sú šité na potreby klienta. Najväčší 
nárast som zaznamenala medzi klientmi na 
turbulentnom trhu, kde musia konať rýchlo 
a prezieravo – napríklad v IT, komoditách či 
priemyselnej výrobe.

Talenty vo firmách

andrea vadkerti

Bývalá televízna 
moderátorka 
v súčasnosti žije 
v Singapure, venuje 
sa koučingu a podniká 
na Slovensku aj 
inde vo svete. Je 
dlhoročnou členkou 
správnej rady Slovak 
Czech Women’s Fund, 
OZ Srdce Slovenska 
a zakladateľkou 
nadácie Live Your 
Dream Fund, ktorá 
podporuje mladé ženy 
s výrazným talentom 
vo vzdelávaní. Stále 
má kanál na YouTube, 
na ktorom zverejňuje 
rozhovory so známymi 
osobnosťami. Jej 
debaty s britským 
záchrancom židovských 
detí Nicholasom 
Wintonom a hviezdou 
CNN Larrym Kingom boli 
ocenené ako najlepšie 
televízne rozhovory 
v rokoch 2012 a 2013. 
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nesprávny človek  
na nesprávnom mieste Za 

neadekvátne hodnotenie je 
hroZbou každého projektu

talentom je 
napríklad aj 
ostražitosť,  
lebo viete, ako  
a kedy sa vyhnúť 
riZiku. alebo 
spájanie ľudí  
s príležitosťami
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